
حریری: سلاح ورزی اتاق را
 گروگان گرفت

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین با ابراز اینکه 
سلاح ورزی اتاق بازرگانی را به نفع خود گروگان گرفته 
است، گفت: آقای سلاح ورزی در شعبه ۵ دادسرای ناحیه 

۳۲ پرونده دارند و تفهیم اتهام نیز شده اند. 
مجیدرضا حریری، رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و چین درباره حضور غیرقانونی آقای سلاح ورزی با عنوان 
رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار داشت: درباره عملکرد و 
مسائل مالی اتاق بازرگانی در یک دهه گذشته ابهامات  
زیادی را از گذشته مطرح کرده ام که اطلاعات این ابهامات 
به مجلس، قوه قضائیه و دولت ارائه شده است و زمانی که به 
این مسائل رسیدگی نشود به معنی آن است که اراده جدی 
برای رفع این ابهامات وجود ندارد.  رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و چین ادامه داد: این اطلاعات در اختیار 
مراجع ذی صلاح قرار داده شده است و در صورتی که اراده 
برخورد وجود داشته باشد، همان مدارک کفایت می کند 
که با اتاق بازرگانی برخورد مناسبی شود؛ در صورتی که 
این اقدام می شد اکنون مسائل بعدی و اتفاقات این روز 
اتاق بازرگانی را شاهد نبودیم.  وی تصریح کرد: این آقا تمام 
نهادهای رسمی کشور را در افکار عمومی زیر سؤال برده 
است؛ نهادهای امنیتی نیز که برای تأیید صلاحیت ورود 
ایشان )به انتخابات اتاق بازرگانی( ذی صلاح هستند بر 
اساس مدارکی که منتشر شده مشخص است که صلاحیت 
او را تأیید نکرده اند.  رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
چین اظهار داشت: وضعیت اتاق بازرگانی به شکلی شده 
است که از ابهامات مالی و تخلفات احتمالی رسیده ایم 
به موضوع سیاسی و ایشان تمایل دارد مسائل خود را 
به صورت سیاسی طرح کند و انحراف اصلی از آنجا شکل 
گرفت که مسأله ایشان سیاسی شد که البته این مسائل هم 
جای خود قابل بررسی است.  حریری با بیان اینکه هفت 
نفر هیات مدیره اتاق در 4 سال گذشته در ارتباط با مسائل 
روی داده مسئولیت مشترک دارند، گفت: در رسانه ها طرح 
است که 1۵00 میلیارد تومان در اتاق بازرگانی گم شده 
است و این ابهامات باید برطرف شود و این ابهام زمانی رخ 
داده است که ایشان نایب رئیس اتاق بازرگانی بوده است.  
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و چین ادامه داد: این که 
رئیس اتاق بازرگانی در جلسه ای که رئیس جمهور باشد 
راه داده نمی شود، نشان دهنده بلاتکلیفی وضعیت است و 
باعث تضعیف اتاق بازرگانی می شود.  به گزارش تسنیم، 
وی تصریح کرد: اگر کسی می خواهد به بخش خصوصی 
کمک کند از خود گذشت می کند، اما آقای سلاح ورزی این 
ابهام را پایان نمی دهد مگر اینکه منافع و مصالح دیگری 
وجود داشته باشد که ایشان بر ماندن در پست خود در اتاق 
بازرگانی ایران پافشاری می کند؛ حتی اگر این پافشاری 
منجر به ابقای او شود ـ که البته این احتمال نزدیک به صفر 
است ـ به اتاق بازرگانی ضربه خواهد خورد و افکار عمومی، 
ایشان را قبول ندارد و حیثیت اتاق بازرگانی به ایشان گره 
خورده است و گروگرفتن نهاد بخشی خصوصی در دست 
یک نفر اخلاقی نیست و هزینه های زیادی برای خود اتاق 

و کشور ایجاد می کند. 

خودرو به بورس کالا باز می گردد؟
رئیس سازمان بورس در مورد عرضه خودروی سواری در 
بورس کالا گفت: با توجه به تغییراتی که در وزارت صمت 

شکل گرفته است این موضوع باید دوباره رایزنی شود. 
مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس هم مدتی پیش 
در این باره گفت: با توجه به مذاکرات صورت گرفته با یکی 
از خودروسازان، عرضه مجدد خودرو سواری در بورس کالا 

پس از وقفه چند ماهه مجدداً قابل اجراست. 
امیرمهدی صبائی مدیر نظارت بر بورس های سازمان 
بورس و اوراق بهادار اظهار داشت: با استناد به مفاد آخرین 
مصوبه شورای عالی بورس و اوراق بهادار در خصوص 
عرضه خودرو، کمافی السابق پذیرای درخواست های 
عرضه خودرو توسط عرضه کنندگان در بورس کالا هستیم 
و سازمان بورس بر اساس مصوبه بالاترین رکن بازار 
سرمایه )شورای عالی بورس( که با هدف حمایت از حقوق 
سرمایه گذاران، گذرانده شده است؛ هیچ مانعی برای عرضه 
خودرو در بورس متصور نیست و اگر خودروسازان بزرگ 
عرضه در بورس را متوقف کردند صرفاً به دلیل تصمیم خود 
آنها بوده و از جانب سازمان بورس مانع و مشکلی در این 
زمینه وجود نداشته و ندارد.  مدیر نظارت بر بورس های 
سازمان بورس مطرح کرد: در همین راستا با توجه به 
مذاکرات صورت گرفته با یکی از خودروسازان، عرضه 
مجدد خودرو سواری در بورس کالا پس از وقفه چند ماهه 
مجدداً قابل اجراست و به مدیران سایر ناشران خصوصاً در 
صنعت خودروسازی به عنوان مدافع حقوق سهامدارانشان، 
توصیه می شود در زمینه مقابله با قیمت گذاری دستوری، 
تحرکات جدی تری داشته باشند و صرفا مجری مصوباتی 
که مبانی کارشناسی ندارد و متضمن صرفه و صلاح 
سهامداران نیست، نباشند.  اما پس از این اظهارات شورای 
رقابت در واکنش به فروش محصولات یک خودروساز 
در بورس کالا این اقدام را تخلف دانست و اعلام کرد 
باید متوقف شود.  در این اطلاعیه آمد: شورای رقابت بر 
اساس تکلیف خود که در قانون اجرای سیاست های کلی 
اصل 44 قانون اساس تصریح شده است، اقدام به تصویب 
دستورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری در جلسه ۵4۳ 
مورخ 11/11/1401 نمود که بر اساس ماده )۲( این 
دستورالعمل، بازار خودروی سواری انحصاری تشخیص 
داده شد و بر اساس بند ۵ ماده )۵(، عرضه خودرو را از 
طریق سامانه یکپارچه فروش خودرو پیش بینی نموده 
است. با توجه به الزامی بودن مصوبه مذکور شورای رقابت، 
هرگونه اقدام برخلاف این دستورالعمل، تخلف محسوب 
می شود. با در نظر گرفتن اینکه در شرایط کنونی ثبات 
نسبی در این بازار برقرار شده است، هرگونه اقدام مغایر با 
دستورالعمل مصوب این شورا، منجر به اخلال در بازار و 
تشویش افکار عمومی خواهد شد. لذا با توجه به اطلاعیه 
عرضه اخیر برخی از محصولات خودرویی در بورس کالا 
رویه مذکور بایستی متوقف گردد، حال باید دید در نهایت 

خودرو در بورس کالا عرضه خواهد شد یا خیر؟

آرمان ملی- سعیده حسنخانی: دی ماه سال 1۳9۵ 
بود که طرح ارتقای اعتبار سند رسمی با امضای 17 نماینده 
به هیات رئیسه و سپس کمیسیون قضائی مجلس شورای 
اسلامی تقدیم شد و پس از ۲ سال بحث و جدل در بهمن 
98 با اصلاحات کمیسیون قضائی تصویب شد، بعدها با تغییر 
عنوان الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول در سال 
99 در مجلس به تصویب رسید، اما شورای نگهبان به برخی 
موارد مطرح شده ایراداتی وارد کرد که پس از اصلاحات مجددا 
برای تعیین تکلیف نهایی سال گذشته به مجمع تشخیص 
مصلحت نظام ارسال شد و پس از رفت و برگشت های متعدد 
بین مجلس و شورا قرار است تا مجمع تشخیص مصلحت نظام 
تکلیف نهایی طرح را مشخص کند، اما نکته مهم اینجاست 
باوجودی که این طرح باید بسیار زودتر از اینها تعیین تکلیف 
می شد و در این مدت گذار بسیاری از پرونده های تخلف مربوط 
به جنگل خواری و کوه خواری و فروش مال غیرصورت گرفته، 

اما این طرح همچنان در پیچ و خم اداری گیر کرده است. 

طرحی که بسیار معطل ماند
علی خندانی، رئیس کانون سردفتران و دفتریاران در 
گفت وگو با »آرمان ملی« درخصوص این طرح گفت: این طرح 
یکی از دغدغه های مسئولان است به طوری که رئیس مجلس 
شورای اسلامی نیز به موقع آسیب شناسی اسناد عادی را 
مطرح کرد و این طرح باهدف در راستای اعتبارزدایی از اسناد 
عادی تهیه و تصویب شد که پس از تصویب در مجلس، با 
ایرادات شرعی از سوی شورای نگهبان مواجه شد و پس از رفت 
و برگشت های متعدد بین مجلس و شورا قرار شد تا مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، تکلیف نهایی طرح را مشخص کند. 
او افزود: این طرح بسیار معطل شد و باید زودتر از این زمان 
به نتیجه می رسید و با توجه به سبقه ای که در بحث اسناد 
عادی و رسمی وجود داشت و نوع برخورد در راستای تسهیل 
اشکالات زیادی وارد شد که باید پیش از اینها تعیین تکلیف 
می شد چراکه ترویج اسناد عادی در کشور مفاسد زیادی را 
حاصل کرده و یکی از سرمنشأ های فساد مالی در کشور است. 

جنگل خواری و کوه خواری نتیجه اعتباردهی به اسناد 
عادی 

خندانی با اشاره به بیانات مقام معظم رهبری درباره 
جنگل خواری و کوه خواری، تحقق تخلفاتی همچون فروش 
مال غیر را نتیجه اعتباردهی به اسناد عادی دانست و افزود: 
ضرورت داشت، نظام این موضوع را یکبار برای همیشه 
مشخص و تعیین تکلیف کند تا مردم هم در تنظیم اسناد 
تکلیف خود را بدانند.  رئیس کانون سردفتران و دفتریاران 
بیان کرد: در سال های اخیر این طرح مورد توجه مسئولان 
عالی قضائی به ویژه حجت الاسلام اژه ای قرار گرفت و سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور نیز به عنوان متولی، این موضوع 
را در دستورکار خود قرار داد و موارد مهم این طرح از سوی 

رئیس دستگاه قضا به رهبری اعلام شد.  او افزود: رهنمودهای 
رهبر انقلاب همواره نقشه راه مسئولان و گره گشای بسیاری 
از مسائل مهم است و ما به عنوان نماینده دفاتر اسناد رسمی 
فرمان رهبری را بسیار مهم می دانیم و به عنوان سربازان ایشان 
در حوزه دفاتر اسناد رسمی در راستای اجرای فرامین رهبری 
با تمام توان حرکت می کنیم.  خندانی توضیح داد: با توجه به 
شرایط روز و پیشرفت مسائل فناوری در جهان، توسعه سند 
رسمی به شکل سنتی به تاریخ سپرده شده و باید فناوری را 
در راستای توسعه سند رسمی به خدمت بگیریم که پیش 
از فرامین رهبری برای توسعه سند رسمی در کنار سازمان 
ثبت برای تحقق این هدف اقدامات موثری را آغاز کردیم و به 
پیشرفت های خوبی رسیدیم که به زودی نتیجه تلاش ها به 
ثمر خواهد نشست.  او خاطرنشان کرد: در کل کشور نزدیک به 
8 هزار و ۵00 دفترخانه با 16 هزار حقوقدان در مقام سردفتر و 
دفتریار داریم که پراکندگی خوبی در سطح کشور دارند که به 

خوبی از عهده اجرای منویات رهبری بر می آیند. 

رهگشای بسیاری از بن بست ها
شهیندخت مولاوردی دستیار ویژه رئیس جمهور دولت 
دوازدهم نیز درخصوص این طرح در گفت وگو با »آرمان ملی« 
گفت: رهبر انقلاب تاکید کردند باید از اینگونه معاملات سلب 
اعتبار شود و ما باید این مهم را به فال نیک بگیریم، چراکه 
راهگشای بسیاری از بن بست هایی است که در این حوزه 
خودنمایی می کند و این قانون به خوبی می تواند از این مسائل 
و معضلات گره گشایی کند به همین جهت اگر به تاکیدات 
رهبری توجه نشود وضع نابسامان موجود ادامه یافته و 
آسیب هایی که با این معاملات مرتبط است و گریبانگیر مردم 

شده بیش از پیش خود را نشان خواهد داد. 
معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری در دولت 
یازدهم افزود: با توجه به پیش زمینه ای که راجع به طرح 
الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول و تلاش های 
نمایندگان مجلس برای تصویب آن در سال 1۳99 وجود 

داشت. 
این حقوقدان بیان کرد: از ابتدا بنا بر این بود که دفاتر اسناد 
رسمی با ظرفیت هایی که دارند به اهداف قوه قضائیه در 
کاهش دعاوی و ورودی پرونده های قضائی کمک کنند، اما 
در طول دهه ها شاهد بودیم که با اتکا و بر پایه برخی نظراتی 
که اعلام می شده معاملات غیررسمی و مبتنی بر اسناد عادی 
رواج یافته و منشأ بسیاری از آسیب ها همچون زمین خواری، 
افزایش روزافزون دعاوی و تشکیل پرونده های متعدد بوده 
است و این روند برخلاف سیاست های جدید و اخیر قوه قضائیه 
مبنی بر قضازدایی است که به طور مکرر بر آن تاکید داشته اند 
و از محورهای اساسی برنامه تحول و تعالی قوه بحساب 
می آید.  مولاوردی ادامه داد: در مقدمه طرح الزام تاکید شده به 
منظور ساماندهی و ایجاد نظام ثبت رسمی معاملات در حوزه 
اراضی و املاک و پیشگیری از آسیب های مرتبط با معاملات 

غیررسمی این طرح ارائه شده است، بنابراین برای رسیدن به 
این اهداف و تامین حداکثری منافع جامعه، از ظرفیت دفاتر 
اسناد رسمی باید نهایت بهره را برد.  دستیار ویژه رئیس جمهور 
در حقوق شهروندی دولت دوازدهم گفت: نقش موثر رسانه ها 
در آگاهی بخشی و اطلاع رسانی درست بسیار موثر است 
همچنین اصحاب رسانه به ویژه رسانه ملی در توانمند سازی 

فکری و فرهنگی جامعه و افکار عمومی نقش مهمی دارند. 
وی افزود: انتظار این است رسانه ها نقش واقعی و بی نظیر 

خود را همان طور که در سایر بیانات رهبری ایفا می کنند. 
مولاوردی گفت: از معدود مواردی است که رهبری در یک 
موضوع تخصصی که عمومیت هم ندارد و مبتلابه کل جامعه 
نیست ورود می کنند که نشان از توجه دادن به اهمیت و 
ضرورت موضوع دارد و اشاره به از منشاهای بزرگ فساد بودن 
اینگونه معاملات بدون تردید با استناد به گزارشهای مستند 

دریافتی و مدارک معتبر بوده است. 

ثبت  به  الزام  طرح  نهایی  تصویب  بر  رهبری  تاکید 
رسمی معاملات اموال غیر منقول 

این گزارش می افزاید: 7 تیرماه سال 140۲ رهبر انقلاب 
در دیدار رئیس، معاونان، مسئولان و جمعی از کارکنان قوه 
قضائیه با تاکید بر تصویب نهایی طرح الزام به ثبت رسمی 
معاملات اموال غیرمنقول فرمودند: مسأله ای که اینجا من 
یادداشت کرده ام و جزو منشأ فساد است و گفتیم دست 
قوه های دیگر است، همین نکته ای بود که آقای محسنی هم 
به آن اشاره کردند، همین مسأله  سلب اعتبار از معاملات غیر 
رسمی در اموال غیرمنقول این امر مهمی است و بسیاری 
از فسادها در مورد اموال غیرمنقول، از همین معاملات غیر 
رسمی و معاملات عادی به وجود می آید که باید جلوی این 
گرفته بشود و واقعا این جوری است که اگر حالا به فرض از 
دیدگاه شورای نگهبان یک اشکالی هم این قانون مجلس 
داشته باشد مصلحت قطعی نظام و کشور در این است که 
این قانون دنبال بشود یعنی این شیوه ای که الان رایج است 
که دو خط بنویسند، منتقل کنند و مانند اینها، خودش منشأ 
فسادهای بزرگ است.  همچنین در رابطه با بی اعتباری اسناد 
عادی و لزوم تصویب طرح الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول، بسیاری از نمایندگان مجلس، حقوقدانان و 
کارشناسان سیاسی نیز اظهارنظرهایی دراین رابطه داشتند، 
به طوری که خاندوزی وزیر اقتصاد چندی پیش در نامه به آیت 
ا... صادق آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
نوشت: بررسی های وزارت اقتصاد نشان می دهد آنچه تضمین 
کننده موفقیت حاکمیت در کنترل بازار سوداگرانه مسکن و 
تحقق اهداف مقرر در قانون اساسی است تصویب طرح الزام به 

ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول است. 
همچنین احمدرضا پورخاقان رئیس سازمان قضائی 
نیروهای مسلح نیز تاکید کرد که بسیاری از کلاهبرداری ها 

در جامعه مبتنی بر اسناد غیر رسمی صورت می گیرد. 
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ذره بیـن

اخبار کوتاه
دستور رئیسی به فرزین

 در مورد وام ازدواج
با دستور رئیس جمهور به رئیس کل بانک 
مرکزی، باید صف متقاضیان وام ازدواج تا 
پایان تابستان به صفر برسد که دراین خصوص 
رئیس جمهور به مناسبت گرامیداشت هفته 
ملی ازدواج به بانک مرکزی وظایفی را محول 
کرده و این موضوعات در قالب نامه ای به رئیس 
کل بانک مرکزی ابلاغ شده است که باید کلیه 
اختلالات ایجاد شده برای پرداخت وام های 
ازدواج رفع شود. مصوبات شورای عالی جوانان 
در خصوص زمان معرفی متقاضیان به شعب 
رعایت و بانک ها موظف اند ظرف پانزده روز 
ثبت نام کنندگان را به شعب ارجاع دهند و 
شعب بانک ها فراتر از دستورالعمل ها در اخذ 
تضمین ها سخت گیری نکنند، همچنین صف 
متقاضیان وام قرض الحسنه ازدواج تا پایان 
تابستان سال جاری به صفر برسد و بانک 
مرکزی موظف به پیگیری مدیران متخلف در 
این زمینه است. به گزارش تسنیم، طبق قانون 
بودجه سال جاری، تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج برای هر یک از زوج هایی که تاریخ 
ازدواج آنها بعد از 01 /01 /1۳98 بوده است 
مبلغ یک میلیارد و 800 میلیون ریال و با دوره 
بازپرداخت 10ساله تعیین شده است ضمن 
اینکه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج برای 
زوج های زیر ۲۵ سال و زوجه های زیر ۲۳ سال 

مبلغ ۲ میلیارد و ۲00 میلیون ریال است. 

طرح پر سر و صدای دولت 
شکست خورد؟

وزیر کار اعلام کرد که استقبال مردم از طرح 
کالابرگ الکترونیکی مطابق با انتظار نبوده 
است و دراین خصوص سید صولت مرتضوی 
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره آخرین 
وضعیت طرح کالابرگ الکترونیکی، گفت: 
فرایند کاملا به روال طبیعی ادامه پیدا می کند 
و قرار است تغییراتی بر حسب دستور معاول 
اول رئیس جمهور به عمل آوریم که در حیطه 
کارشناسی است تا پس از انجام و تایید مراجع 
صاحب نظر، ابلاغ شود که استقبال از این طرح 

خیلی مطابق با انتظار ما نبوده است. 
وزیر کار در پاسخ به پرسشی درباره رد 
پیشنهادات تغییر شرایط بازنشستگی از 
سوی مجلس و واکنش دولت به این امر، 
تصریح کرد: دولت لایحه می دهد و مجلس 
اختیار رسیدگی دارد. باید دید در کمیسیون 
تلفیق چه تصمیمی گرفته می شود. آنچه 
از صحن مجلس بگذرد و به تأیید شورای 
نگهبان برسد و تبدیل به قانون شود برای 
همه لازم الاجراست.  مرتضوی در پاسخ به 
این پرسش که آیا با حل مشکل مدیریتی 
صندوق های بازنشستگی از جیب کارگران 
موافق است یا نه، یادآور شد: نه. بحث تأمین 
مشکل مدیریتی صندوق ها از جیب کارگران 
مطرح نیست و هیچکس این را قبول ندارد 
اما مسلم است صندوق ها با ناپایداری جدی 
مواجه شدند که دلایل خاص خودش را دارد 
و قطعا صاحب نظران در این زمینه بر این باور 
هستند که اصلاحات در مدیریت و شیوه های 
اداره انجام شود و تبدیل به قانون شود.  به 
گزارش ایسنا، وی تاکید کرد: این امر اساسا 
به خاطر آینده کارگران انجام می شود. این 
صندوق ها بین النسلی هستند و کارگران 
امروز و فردایش را توأمان می خواهد. ما حتماً 
باید به فکر آتیه کارگران و بازنشستگان و 
بازماندگان باشیم. وظیفه ما صیانت از این 
صندوق ها و اتخاذ ترتیبی برای پایداری این  

صندوق هاست. 

قیمت بلیت هواپیما گران شد؟
در  بلیت  قیمت  ۲9درصدی  افزایش 
اردیبهشت ماه بر این اساس بود که ۲0 درصد 
افزایش قیمت بلیت به همراه 9 درصد ارزش 
افزوده اعمال شود.  محمد محمدی بخش گفت: 
طی جلسه ای که شرکت های هواپیمایی با 
وزیر راه و شهرسازی داشتند مقرر شد قیمت 
بلیت هواپیما را تا 10 روز آینده بر اساس همان 

افزایش ۲9درصدی نگه دارند. 
به گزارش همشهری آنلاین، وی با بیان 
اینکه با اختیار سازمان هواپیمایی کشوری و 
شورای عالی هواپیمایی کشوری، پس از مهلت 
ده روزه، 9 درصد به قیمت بلیت هواپیما اضافه 
می شود، افزود: افزایش ۲9درصدی قیمت 
بلیت در اردیبهشت ماه بر این اساس بود که ۲0 
درصد افزایش قیمت بلیت به همراه 9 درصد 
ارزش افزوده اعمال شود، اما حالا با مجوز 
سازمان هواپیمایی کشوری، 9 درصد قیمت 
ارزش افزوده به قیمت بلیت اضافه می شود تا 
بهای بلیت ۲9 درصد قبلی به همراه 9 درصد 

ارزش افزوده گران شود. 

کاهش سود وام ساخت مسکن
 به ۱۸ درصد

رئیس کل بانک مرکزی گفت: متقاضیان 
دریافت وام ساخت مسکن از نرخ ۲۳ درصدی 
و مبلغ اقساط گلایه داشتند که با دستور 

رئیس جمهور تصمیمات جدیدی اتخاذ شد. 
به گزارش تسنیم، رئیس بانک مرکزی گفت: 
با دستور رئیس جمهور و مصوبه  شورای پول و 
اعتبار، نرخ سود تسهیلات ساخت مسکن که 
توسط وزارت راه برای مردم تهیه می شود 18 
درصد تعیین شد. با توجه به کاهش نرخ سود 
تسهیلات ساخت مسکن از ۲۳ به 18 درصد 

قاعدتا مبلغ اقساط آن هم کاهش می یابد. 

وزیر جهاد کشاورزی از ابلاغ دستورالعمل 
اجرایی طرح کشاورزی قراردادی در آینده ای 
نزدیک خبر داده است، به طوری که طی 
سال های اخیر »پیش بود« و »کم بود« برخی 
محصولات کشاورزی یکی از چالش های 
این بخش بوده و سبب هدر رفت سرمایه ها 
و تبدیل محصولات به ضایعات کشاورزی 
شده است و سال ها است سخن از تحول 
در بخش کشاورزی می شود، اما این گذر 
از شیوه سنتی به مدرن هنوز محقق نشده 
است و وضعیت به گونه ای است که فعالیت 
لبته نه با  کشاورزان نه کاملًا سنتی و ا
شیوه های جدید در حال انجام است که 
این دوران گذار بیش ترین آسیب را به بخش 
کشاورزی کشور زده و خسارت هایی را نیز به 

وجود آورده است. 
نتقادها نسبت به  از سوی دیگر برخی ا
کشت قراردادی وجود داشته که نشان 
نسبت  خصوصی  بخش  بی اعتمادی  از 
است.  دولتی  بخش  سیاست گذاری  به 
حمایت هایی که روی کاغذ اشتیاق برانگیز 
است اما در عمل امید بخش خصوصی را 
برآورده نمی کند. بنابراین بخشی از فعالان 
این حوزه عنوان می کنند دولت نمی تواند 
برای کشاورز تعیین تکلیف کند چه بکارد و 
چه محصولی کشت نکند. آنها خود با توجه 
به تجربه ای که طی سال ها فعالیت به دشت 
آورده اند و با توجه به برآوردی که نسبت به 
کشت و کار دارند بهتر می توانند فعالیت خود 

را مدیریت کنند. 
آنچه مسلم است کشاورزی در ایران 

چاره ای جز پوست اندازی ندارد. دولتمردان 
با مشورت و مشارکت کشاورزان باید به جمع 
بندی رسیده و روش های فعلی کشت و کار 
اصلاح شود که یکی از این شیوه ها کشت 
قراردادی و در ادامه اصلاح الگوی کشت است 
 )FAO( و سازمان جهانی غذا و کشاورزی
در تعریف کشت قراردادی آن را یک نوع 
سیستم تولید در کشاورزی بیان کرده که 
مطابق توافقی بین خریدار و کشاورز انجام و 
در قرارداد شرایط تولید و بازاریابی محصول 

ذکر می شود. 

در ادامه گفتنی است، بر مبنای اعلام 
جهاد کشاورزی، بهره برداران متقاضی که 
توان تأمین نهاده های کشاورزی مورد نیاز 
برای تغذیه محصول از جمله کود را ندارند، 
می توانند با مراجعه به مراکز تعیین شده با 
جهاد کشاورزی استان قراردادی امضا کنند؛ 
بر مبنای این قرارداد جهاد کشاورزی برای 
هر هکتار زمین و در ازای سفته، کود مورد 
نیاز را به کشاورز تحویل می دهد. کشاورزان 
در پایان فصل کشت، محصول برداشت شده 
خود را به قیمت تضمینی اعلام شده به جهاد 

کشاورزی تحویل و بعد از کسر هزینه های 
کود، مطالبات خود را دریافت می کنند. این 
کار با حمایت در تهیه و تحویل انواع کودهای 
ازته، فسفاته و پتاسه، همچنین با پرداخت 
یارانه و پاداش بهره وری، بیمه کشاورزان و 
کسر مبلغ آن در زمان تحویل، یارانه آزمون 

خاک و… انجام می شود. 
سال گذشته شرکت بازرگانی دولتی ایران 
در 7 استان و سازمان تعاون روستایی در 10 
استان دیگر در حوزه کشاورزی قراردادی 
فعالیت داشتند که استان خوزستان با ۲۵0 
هکتار کشاورزی قراردادی برای تولید گندم 
رتبه نخست را داشت که در همین راستا 
بنا بر اعلام وزیر جهاد کشاورزی در جلسه 
تولید در دیمزارهای  طرح ملی جهش 
کشور، دستورالعمل اجرای طرح کشاورزی 
قراردادی در آینده نزدیک تصویب و به 

استان ها ابلاغ خواهد شد. 
کشاورزی  جهاد  وزارت  گزارش  به 
محمدعلی نیکبخت در ادامه این جلسه به 
جدیت و همدلی در ستاد ملی جهش تولید 
در دیمزارها اشاره کرده و تاکید شده است و 
از توانمندی سازمان تعاون روستایی برای 
خرید توافقی در طرح ملی جهش تولید در 

دیمزارها استفاده خواهد شد. 
وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه 
در اجرای طرح جهش تولید در دیمزارها 
باید از توان تشکل ها بهره گیری شود، اظهار 
کرد: تشکل ها با صنایع مرتبط برای خرید 
محصولات دیم قرارداد منعقد و خرید 

محصول از کشاورزان را بر عهده گیرند. 

 دستورالعمل اجرایی طرح 
کشت قراردادی به زودی ابلاغ می شود

»آرمان ملی« به بررسی فرآیند طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال غیرمنقول می پردازد؛ 

شمارش معکوس برای پایان اسناد عادیشمارش معکوس برای پایان اسناد عادی
علی خندانی: طرح الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 

غیرمنقول بسیار معطل شد و باید زودتر از این زمان به نتیجه 
می رسید

شهیندخت مولاوردی: اصحاب رسانه به ویژه 
رسانه ملی در توانمند سازی فکری و 
فرهنگی جامعه و افکار عمومی نقش 

مهمی دارند


